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De vaste commissie voor onderwijs en wetenschappen1, met het voorbe-
reidend onderzoek van dit voorstel belast, heeft daarover met de voorsteller 
op 2 mei 1979 in een vooralle leden der Kamer toegankelijke vergadering 
mondeling overleg gevoerd. 

De commissie heeft de eer, van dit overleg als volgt verslag te doen. 

Opmerkingen uit de commissie 

Een lid van de V.V.D.-fractie vond een compliment aan de heer Konings 
met het door hem genomen initiatief op zijn plaats. Het staat al geruime tijd 
vast dat velen in het onderwijs het driejarig m.a.v.o. het liefst zien verdwij-
nen, maar voorstellen in die richting zijn tot nog toe uitgebleven. Deze passi-
viteit heeft de initiatiefnemer nu doorbroken, hetgeen waardering verdient. 

Bestudering van dit voorstel had dit lid aanleiding tot een zevental opmer-
kingen gegeven: 

1. Zowel in de beweegreden als in de memorie van toelichting wordt ver-
scheidene malen gesproken over «de eerste cyclus van het voortgezet on-
derwijs». Dat is te betreuren, omdat daarmee in officiële teksten een omstre-
den begrip wordt geïntroduceerd. Voor hetgeen de initiatiefnemer wil berei-
ken is hantering van deze term bovendien in het geheel niet nodig. Moet het 
als een «slip of the pen» worden beschouwd? 

2. Als argument voor zijn voorstel voert de initiatiefnemer onder meer 
aan dat blijkens een in 1975 verschenen rapport van het Instituut voor Toe-
gepaste Sociologie te Nijmegen gediplomeerden van het driejarig m.a.v.o. 
gemiddeld toch al vier jaar over deze studie doen. Dat zou een reden te meer 
zijn om het gehele m.a.v.o. dan maar vierjarig te maken. Dit is echter een 
zwak en zelfs gevaarlijk argument. Cijfers over de gemiddelde studieduur 
van h.a.v.o.-abituriënten zouden op die manier gemakkelijk kunnen leiden 
tot voorstellen om het h.a.v.o. zesjarig te maken. 

3. Een moeilijk punt is dat van het moment waarop de leerling kiest op 
welk niveau hij eindexamen wil doen en, in samenhang daarmee, dat van de 
wijze waarop het examen wordt afgenomen. Dit lid zei zich daarover nog 
geen definitief oordeel te hebben gevormd. Op het ogenblik is het zo, dat de 
leerling als regel aan het eind van het tweede schooljaar kiest voor het drie-
of voor het vierjarig m.a.v.o., als de school die keuzemogelijkheid tenminste 
kent. In de opzet van het initiatiefvoorstel zou dit het keuzemoment kunnen 
blijven voor een eindexamen op A- of B-niveau, maar de initiatiefnemer 
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heeft daarvan bewust afgezien en laat - zoals in het m.a.v.o.-project - een 
duidel i jk keuzemoment achterwege. Wi l de in i t iat iefnemer zijn opvat t ing ter 
zake nog eens toel ichten? Heeft hij hierover ook het oordeel van de organi-
saties ingewonnen, met name dat van het M.a.v.o.-verband? 

Het e indexamen word t thans op twee geheel gescheiden niveaus afgeno-
men. De leerl ing doet óf voor alle vakken het examen m.a.v.o.-3, óf voor alle 
vakken het examen m.a.v.o.-4. Ook dit had in het voorste l -Konings zo kun-
nen bl i jven - met vervanging uiteraard van m.a.v.o.-3 en m.a.v.o.-4 door de 
niveaus A en B - , maar de ini t iat iefnemer heeft de voorkeur gegeven aan 
een gemengd examen, waarb i j de leerl ing zelfs nog tot het e indexamen per 
vak mag beslissen op welk niveau hij w i l wo rden geëxamineerd. Mocht zo'n 
gemengd examen er komen, zo meende di t l id , dan zou voor slagen toch de 
eis moeten worden gesteld dat geen enkel vak onvo ldoende word t gemaakt. 
Het gemengde karakter van het examen houdt immers al een belangri jke 
concessie aan de kandidaten in. Is hierover ook het oordeel van de organisa-
ties bekend? 

Dit l id benadrukte nog eens dat zij over deze zaken nog niet tot een afge-
rond oordeel was gekomen. Wel stond zij, met de ini t iat iefnemer, afwi jzend 
tegenover het omslacht ige en te veel vergende dubbel examineren, waarb i j 
leerl ingen een vak op twee niveaus doen o m de kans te behouden dat zij in 
elk geval op het lagere niveau slagen. Ook voelde zij in het geheel niets voor 
de methode waarb i j het op het hogere niveau behaalde cijfer word t omgere-
kend naar het lagere niveau. Het meest verkiesli jk is dan inderdaad nog een 
bi jzondere CITO-toets2 die beide examens in zich sluit. Te denken valt aan 
een reeks vragen in opk l immende moei l i jkheidsgraad, waarvan bij voor-
beeld de eerste zes vragen betrekking hebben op het eenvoudige niveau en 
het totaal de kennis toetst op het hogere niveau. Heeft de ini t iat iefnemer 
hierover contacten gehad met het CITO, en kent hij wel l icht ook het oordeel 
van de inspectie? 

De woordvoers ter van de V.V.D.-f ractie zag als een ernstige moei l i jkheid 
dat in de opvat t ing van de ini t iat iefnemer de keuze voor het niveau waarop 
examen zal worden gedaan pas bij het examen behoeft te worden gemaakt. 
Dit houdt hoe dan ook in, dat tot aan het e indexamen op twee niveaus moet 
worden lesgegeven, hetgeen dif ferentiat ie binnen klasseverband betekent. 
Nu is naar het oordeel van de VVD-fractie dif ferentiat ie binnen klassever-
band een heel moo i d ing , maar de praktijk van het onderwi js is daaraan be-
slist nog niet toe. Heeft de ini t iat iefnemer zich van deze compl icat ie wel vo l -
doende rekenschap gegeven? Is hij niet van mening dat, bij doorvoer ing van 
zijn voorste l , het aan de scholen moet worden overgelaten hoe zij een en an-
der onderwi jskundig inr ichten, dat w i l zeggen dat de scholen de vr i jheid 
moeten kri jgen o m öf dif ferentiat ie binnen klasseverband toe te passen, in-
dien zij zich daartoe in staat achten, óf na het tweede of het derde jaar tot 
enigerlei vo rm van «streaming» over te gaan? Dat zou tevens kunnen bete-
kenen dat niet alle m.a.v.o.-scholen in het land voor beide niveaus gaan op-
leiden, zoals ook nu niet alle scholen zowel m.a.v.o.-3 als m.a.v.o.-4 kennen. 

4. Vreest de in i t iat iefnemer niet, zo vroeg het aan het woo rd zijnde l id ver-
der, dat doorvoer ing van zijn voorstel voor de scholen die thans zowel 
m.a.v.o.-3 als m.a.v.o.-4 kennen tot een verminder ing van het aantal leraar-
lessen zal leiden? Zou dit voorts niet kunnen betekenen dat het voorstel niet 
alleen budgettair neutraal werkt , zoals de in i t iat iefnemer stelt, maar zelfs tot 
een door hem niet bedoelde bezuiniging op het m.a.v.o. zal leiden? 

5. Heeft de in i t iat iefnemer ook overwogen dat zijn voorste l , wanneer dat 
mocht leiden tot een vr i j a lgemeen streven op de m.a.v.o.-scholen om hun 
leerl ingen een zo breed mogel i jk pakket te bieden, er gemakkeli jk toe kan lei-
den dat de kleine m.a.v.o.-scholen, die nu al niet met hun leraarlessen uitko-
men, nog verder in de verdrukking raken? 

6. Volgens het voorste l van de ini t iat iefnemer moet zijn wi jz ig ingswet in 
werk ing treden op 1 augustus 1981. Waarom echter niet op 1 augustus 1979 
of 1980, afhankeli jk van de snelheid van de par lementaire behandel ing, met 

, _,,.„ _ ! ~ ~ '. ~ . _ , .. een overgangsregel ing tot 1982 waar in de zittende leerl ingen nog voor een 
2 CITO: Centraal Instituut voor Toets Ontwik- a a a a a a 
keling, te Arnhem. eindexamen-oude-st i j l kunnen worden opgeleid? 
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7. Als bij lage is bij de memor ie van toel icht ing een voorstel tot wi jz ig ing 
van het Eindexamenbeslui t opgenomen. Heeft de ini t iat iefnemer zich al ver-
zekerd van de medewerk ing van de staatssecretaris op dit punt? Houdt 
voorts de door hem voorgestelde wi jz iging van de artikelen 4 en 9 van dit be-
sluit niet - onbedoeld - in , dat ook bij de e indexamens h.a.v.o. en v.w.o. per 
vak naar niveau kan worden gedifferentieerd? 

Een lid van de fractie van het C.D.A. meende dat met het voorstel van de 
heer Konings in dubbele zin word t «gesleuteld aan een r i jdende trein». Wan t 
niet alleen valt het onderwi js zelf als een r i jdende trein te beschouwen, er is 
bovendien het m.a.v.o.-project dat van reger ingswege in gang is gezet. Hoe 
ziet de in i t iat iefnemer de relatie tussen zijn voorstel en dat m.a.v.o.-project? 
Acht hij het niet een doorkru is ing daarvan? Heeft hij over dit aspect van zijn 
voorstel ook overleg gepleegd, en, zo ja, met welke instanties? 

Een woordvoerder van de fractie van de P.v.d.A. kon zich v inden in de 
strekking van het ini t iat iefvoorstel en begroette het daarom met sympathie. 
Wel zou ook hij graag vernemen, hoe zich naar het oordeel van de voorstel-
ler het m.a.v.o.-project nu verder dient te ontwikkelen. 

De spl i tsing van het vak natuur- en scheikunde in natuurkunde en schei-
kunde is niet wezenli jk voor het voorstel , doch daarin en passant meegeno-
men. In zijn toel icht ing merkt de voorstel ler op dat deze spl i tsing een betere 
doors t roming van m.a.v.o. naar h.a.v.o. zal verzekeren. Is echter niet een 
compl icerende factor dat er in de verschi l lende vo rmen van voortgezet on -
derwi js verschi l lende aantallen verpl ichte vakken zi jn, waardoor die door-
s t roming weer enigszins word t beperkt? 

Naar dit lid aannam is de wi jz iging van het Eindexamenbeslui t ui ts lui tend 
bi jgevoegd om de gedachten te bepalen en de consequenties van het voor-
stel voor ogen te hebben. Hij zei voornemens te zijn bij de openbare be-
raadslaging over het voorstel ter zake een aantal opmerk ingen te maken, in 
de verwacht ing dat de staatssecretaris die dan ter harte zal wi l len nemen. 

Antwoord van de initiatiefnemer 

In an twoord op de vragen, gesteld van de zijde van de V.V.D. fractie, merk-
te de ini t iat iefnemer allereerst op dat de term «eerste cyclus van het voort-
gezet onderwi js» wel iswaar in de beweegreden voorkomt , en ook enige ma-
len in de memor ie van toel icht ing, maar dat hij in het on twerp zelf niet is op-
genomen en derhalve, bij aanvaarding daarvan, ook niet in de wet op het 
voortgezet onderwi js zal worden genoemd. 

Overigens word t in de memor ie van toel icht ing gezegd (blz. 5, laatste ali-
nea) dat doel van het wetsontwerp is «de studieduur van de eerste cyclus 
van het voortgezet onderwi js te harmoniseren op ten minste vier jaar», 
waarui t valt af te leiden dat die eerste cyclus ook van langere duur zou kun-
nen zijn. 

Dat het argument van de gemiddelde studieduur van vier jaar voor 
m.a.v.o.-3-abituriënten een gevaarli jk argument zou zijn, omdat men op grond 
van soortgel i jke cijfers bij het h.a.v.o. dan wel l icht tot een zesjarig 
h.a.v.o. zou moeten beslui ten, kon de ini t iat iefnemer niet zonder meer in-
zien. Mochten soortgel i jke cijfers voor het h.a.v.o. worden gevonden, dan 
zou daaruit in ieder geval bli jken dat er iets mis is met dat onderwi js. Ten 
aanzien van het dr iejar ig m.a.v.o. is de gemiddelde studieduur van vier jaar 
echter in het bi jzonder relevant omdat van degenen die het d ip loma m.a.v.o.-3 
halen vervolgens 40 procent in het vierjarig m.a.v.o. inst roomt en der-
halve vi j f jaar doet over m.a.v.o.-4. De voor de hand l iggende conclusie is, 
dat men voor een belangri jke groep m.a.v.o."leerlingen het zittenbli jven zou 
kunnen beperken door het tempo van het onderwi js met 25 procent te ver-
tragen zonder beïnvloeding van het niveau. 

De ini t iat iefnemer zei dat hij over het moment waarop in een integraal 
vierjarig m.a.v.o. de keuze tussen A- en B-niveau gemaakt zou moeten wor-
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den inderdaad contact met de onderwijsorganisaties heeft gehad. Daar is 
men van mening dat die keuze, zoals nu voor m.a.v.o.-3 of m.a.v.o.-4, aan 
het begin van het derde schooljaar vast moet staan, en dan met een voor alle 
vakken gelijk niveau. De bezwaren daartegen achtte de initiatiefnemer ech-
ter groot. Bij de toepassing van het Besluit l.b.o.-l.a.v.o. is gebleken tot welke 
problemen een zo vroegtijdige keuze kan leiden. In de memorie van toelich-
ting wordt daarover het een en ander gezegd. Leerlingen moeten, bij die me-
thode, in een weinig stabiele fase van hun ontwikkeling een keuze doen die 
later te hoog of te laag gegrepen kan blijken zonder dat corrigeren nog mo-
gelijk is. In veel gevallen betekent dat een jaar extra naar school. Toepassing 
van dezelfde methode bij een integraal vierjarig m.a.v.o. zou dan ook met 
vrij grote waarschijnlijkheid betekenen, dat voor een niet onbelangrijk aantal 
leerlingen wegens de verkeerde keuze die zij aan het eind van het tweede 
jaar hebben gedaan een vijfde jaar m.a.v.o. noodzakelijk wordt. Dit nu dient 
te worden voorkomen. 

In het voorliggende voorstel, aldus de initiatiefnemer, is gekozen voor een 
methode waarbij de leerlingen zo lang mogelijk bijeen blijven. Pas op het 
eindexamen blijkt, met behulp van speciaal daartoe te ontwikkelen toetsen, 
op welk niveau, voor elk vak afzonderlijk, het diploma wordt behaald. Naar 
de directeur van het CITO heeft meegedeeld worden in een aantal Westeuro-
pese landen dergelijke toetsen al gehanteerd en zijn ze zeker ook voor Ne-
derland te ontwikkelen. Daarvoor is voldoende tijd beschikbaar, want bij de 
in het voorstel gekozen ingangsdatum zal het eerste eindexamen in deze 
nieuwe vorm pas in het voorjaar van 1983 worden afgenomen. Ook voor het 
l.b.o.-l.a.v.o. zou de ontwikkeling van dergelijke selectieve toetsen van veel 
belang kunnen zijn. 

Dat bij deze nieuwe wijze van examineren, met differentiatie achteraf per 
vak, onvoldoendes niet meer aanvaard zouden kunnen worden vond de initi-
atiefnemer op het eerste gezicht geen onredelijke eis. Het leek hem echter 
juister zich niet te ver te begeven op het terrein van de examennormen. De 
vaststelling daarvan is aan anderen voorbehouden. 

Vervolgens ging de initiatiefnemer in op de opmerking van de woordvoer-
ster van de V.V.D.-f ractie, dat de wijze van inrichting van het integraal vier-
jarig m.a.v.o. als beoogd in zijn voorstel veronderstelt dat alle scholen het 
probleem van de differentiatie binnen klasseverband onder de knie hebben, 
hetgeen zeker niet het geval is, en dat het daarom beter is de scholen zelf te 
laten uitmaken of zij al dan niet een zekere «streaming» willen toepassen. Hij 
zei van opvatting te zijn dat van een rechtstreekse relatie met het vraagstuk 
van de differentiatie binnen klasseverband geen sprake is en ontkende daar-
om ook het van de zijde van de C.D.A.-fractie gestelde verband met het 
m.a.v.o.-project. Ook staatssecretaris De Jong heeft bij herhaling in de Kamer 
doen weten dat er zijns inziens geen relatie bestaat tussen het integraal vier-
jarig maken van het m.a.v.o. en het m.a.v.o.-project. 

Als bezwaar tegen het in dit verband hanteren van de term «differentiatie 
binnen klasseverband» voerde de initiatiefnemer aan, dat dit toch weer zou 
neerkomen op een tevoren door de leerling te maken niveaukeuze. Hij gaf er 
verre de voorkeur aan dat de hoogste m.a.v.o.-jaren heterogene groep leer-
lingen te zien houden geven van wie pas bij het eindexamen blijkt op welk 
niveau, per vak, zij het diploma verwerven. Hoe het onderwijs aan deze hete-
rogene groep precies zal worden ingericht dient natuurlijk in belangrijke ma-
te aan de scholen zelf te worden overgelaten. 

Een lid van de P.v.d.A.-fractie bracht bij interruptie in het midden dat dege-
nen die bedenkingen hebben tegen deze zienswijze er goed aan doen het he-
terogene karakter van de groep leerlingen die aldus in de hoogste m.a.v.o-
jaren ontstaat niet te overschatten. Ook op het ogenblik al is in de laatste ja-
ren van m.a.v.o.-4 de kwalitatieve spreiding van de leerlingen zeer groot. Bij 
een integraal vierjarig m.a.v.o. zullen de capaciteiten misschien nog iets ver-
der uiteen komen te liggen, maar veel zal er in de situatie niet veranderen. 
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De woordvoerder van de C.D.A.-fractie zei toch ernstige verwarring met 
het m.a.v.o.-projectte vrezen. In 1982 zal in het kader daarvan aan een tiental 
scholen het eindexamen plaatshebben nadat enige jaren differentiatie in 
klasseverband is toegepast. Vijfendertig volgscholen zijn daarmee ook be-
zig. Het moet toch wel tot ernstige verwarring leiden wanneer zich dan nóg 
een categorie scholen aandient die het eindexamen weer op een andere ma-
nier gaat aanpakken. Wat is daarover het oordeel van de initiatiefnemer? 

Deze antwoordde dat zijns inziens zijn voorstel niet tot zo grote complica-
ties behoeft te leiden. Hij wilde het nadrukkelijk los zien van de experimen-
ten met differentiatie binnen klasseverband die in het kader van h,et m.a.v.o.-
project gaande zijn. De opzet van zijn voorstel is, zo vatte hij samen, de diffe-
rentiatie in de tijd die het m.a.v.o. thans kent op te heffen door het geheel 
vierjarig te maken, maar de twee niveaus te behouden; alle lessen zullen ge-
zamenlijk zijn, en bij het eindexamen zullen «scheidende» toetsen uitmaken, 
per vak, op welk niveau het diploma wordt verworven. Het gaat daarbij 
steeds om één toets, waaraan een score is verbonden op grond waarvan het 
niveau van de geleverde prestatie kan worden bepaald. 

De initiatiefnemer sloot desgevraagd niet uit dat met een eindexamen zo-
als door hem voorgesteld ook binnen het m.a.v.o.-project kan worden geëx-
perimenteerd. Hij voegde daaraan toe beslist niet het gevoel te hebben met 
zijn voorstel te «sleutelen aan een rijdende trein», maar die trein veeleer te 
olieën en dus de rit te vergemakkelijken. Zijn voorstel zou tevens gezien kun-
nen worden als een handreiking aan het m.a.v.o. na de kritiek die de laatste 
jaren van die zijde op regering en parlement is vernomen. 

Zijn antwoord vervolgend zei de initiatiefnemer, dat hem door het m.a.v.o. 
is voorgerekend dat zijn voorstel voor de scholen die thans zowel m.a.v.o.-3 
als m.a.v.o.-4 kennen niet zal leiden tot vermindering van het aantal leraar-
lessen. Evenmin behoeft vrees te bestaan voor de positie van de kleine 
m.a.v.o.-scholen op dit punt. Berekend is dat die zelfs enig voordeel mogen 
verwachten. 

De voorsteller zei aanvankelijk inderdaad te hebben overwogen als in-
gangsdatum 1 augustus 1979 te kiezen, met een overgangsperiode voor de 
leerlingen-oude-stijl. Hij is daarvan op grond van ingewonnen juridisch ad-
vies van het departement teruggekomen. Het voornaamste is dat alle leerlin-
gen die reeds m.a.v.o. volgen in de verwachting in drie jaar een diploma te 
kunnen behalen daartoe nog de gelegenheid moeten hebben, en dat degenen 
die zich straks nieuw aanmelden, tijdig dienen te weten dat er voortaan al-
leen vierjarig m.a.v.o. zal zijn. 

De wijzigingen in het Eindexamenbesluit zijn inderdaad als bijlage toege-
voegd om een aantal consequenties aan te geven. De initiatiefnemer veront-
schuldigde zich voor enkele fouten in deze bijlage die een gevolg zijn van de 
omstandigheid dat hij zich bij vergissing op een verouderde versie van het 
besluit heeft gebaseerd. Daardoor zijn enkele artikelen gewijzigd die al niet 
meer in het besluit voorkomen. 

De wijzigingen, voorgesteld in de artikelen 4 en 9, sluiten inderdaad niet 
uit dat ook bij de eindexamens h.a.v.o. en v.w.o. per vak wordt gedifferenti-
eerd, maar om dat werkelijk mogelijk te maken zouden nog andere artikelen 
van het besluit moeten worden gewijzigd. 

De in het voorstel voorziene splitsing van het vak natuur- en scheikunde in 
natuurkunde en scheikunde is, anders dan de woordvoerder van de PvdA-
fractie meende, daarvoor toch van wezenlijk belang. Het eindexamen m.a. 
v.o.-3 omvat namelijk vijf vakken, waarbij men natuur- en scheikunde tot één 
vak heeft gecombineerd om de toelating tot het middelbaar technisch on-
derwijs open te houden. In het vierjarig m.a.v.o. wordt echter examen ge-
daan in zes vakken, en dus moeten natuurkunde en scheikunde weer als af-
zonderlijke vakken worden vermeld. 

Tweede Kamer, zitting 1978-1979,15536, nr. 5 5 



Verdere behandeling van het voorstel 

Met het overleg waarvan hiervoor verslag is gedaan, acht de vaste com-
missie voor onderwijs en wetenschappen de openbare beraadslaging over 
het voorstel voldoende voorbereid. 

De voorzitter van de commissie, 
Van Ooijen 

De griffier van de commissie, 
Mulder 
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